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Comisarul european pentru Munca: România nu este o tara saraca; are un potential

enorm, dar trebuie pus în valoare

România nu este o tara saraca, ci una cu o populatie bine pregatita si dinamica, însa acest potential trebuie

mai bine pus în valoare în dezvoltarea tarii, a afirmat Nicolas Schmit, comisarul european pentru Munca si

Drepturi Sociale, într-un interviu acordat AGERPRES.

 

El a subliniat ca România are acum posibilitatea de a-si dezvolta adevaratul potential la nivel economic si social,

cu ajutorul miliardelor de euro care vin de la Uniunea Europeana prin Programul de Redresare si Rezilienta.

 

În fata scumpirilor din ultima perioada la energie si alimente, cele mai bune masuri sunt sprijinirea consumatorilor

vulnerabili si aplicarea unor masuri de crestere a eficientei energetice, spune comisarul. El nu crede ca poate exista

o definitie unica a consumatorilor vulnerabili la nivel european, din cauza diferentelor mari dintre tari. Din acelasi

motiv nu poate exista nici sistemul unic de pensii.

 

În ceea ce priveste criza refugiatilor din Ucraina, Comisia Europeana se afla în proces de activare a Mecanismului

de Protectie Temporara, iar statele membre care primesc refugiati vor fi ajutate cu bani europeni, mentioneaza el.

 

AGERPRES: Cum a fost vizita în România si care sunt concluziile principale dupa discutiile cu autoritatile

române?

Nicolas Schmit: Vizita în România a fost foarte fructuoasa, foarte interesanta. Am avut discutii foarte interesante

cu Guvernul, dar si cu ONG-uri si cu partenerii sociali. Personal am învatat foarte mult.

 

De asemenea, am profitat de oportunitate pentru a explica prioritatile actuale în termeni de politici europene, data

fiind criza cu care ne confruntam acum cu Ucraina, dar si cu dificultatile în domenii precum preturile la energie,

preturile la alimente si situatia economica generala cu care ne confruntam.

 

Şi care sunt concluziile? Cum putem ajuta oamenii sa faca fata scumpirilor din aceasta perioada?

Exista abordari diferite. Abordarea pe termen scurt este aceea ca, daca avem posibilitatea, sa sprijinim acele

gospodarii aflate într-o situatie dificila sa îsi plateasca facturile la energie. Asta este ceea ce a propus Comisia

Europeana. Ştiu ca uneori, în contextul national, asta nu este usor de facut, sa sprijini.

 

În ceea ce priveste perspectiva pe termen lung, am devenit mai autonomi în ceea ce priveste productia de energie.

Apropo, asta este situatia în cazul României, unde aveti un nivel ridicat al productiei nationale de energie. Acest

lucru ar trebui sa se întâmple la nivelul întregii Uniuni Europene, unde Europa trebuie sa fie mai putin dependenta

prin productia proprie, energii regenerabile si, de asemenea, stiu ca aveti rezerve de gaze care sunt înca considerate

drept surse de tranzitie pentru urmatorii 20 de ani. Acestea sunt modalitatile pe termen scurt si lung.

 

Deci suntem un exemplu bun?

Cred ca sunteti norocosi pentru ca sunteti o tara cu o mare autonomie în ceea ce priveste aprovizionarea cu

energie, ceea ce nu este cazul pentru restul tarilor membre UE. Chiar si marile state membre UE sunt foarte

dependente, în special de gazele naturale rusesti, si asta este acum o mare problema.

 

Ar trebui sa protejam pe toata lumea sau doar consumatorii vulnerabili?
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În primul rând as spune ca ar trebui sa existe o protectie pentru cei mai vulnerabili, pentru acele gospodarii care au

dificultati în a-si plati facturile la energie. Însa exista si o alta problema pe care vreau sa o mentionez, pentru ca am

propus acest lucru în legatura cu schimbarile climatice, dar nu numai, este sa investim mai mult în renovarea

cladirilor. Din pacate, avem cladiri care consuma foarte multa energie si apoi produc saracie energetica, pentru ca

oamenii au probleme în a-si achita facturile la energie.

 

Deci cred ca ar trebui sa propunem, si asta face Comisia Europeana, sa investim mai mult în renovarea cladirilor.

Vom avea mai putin CO2, deci este mai bine pentru mediul înconjurator, mai bine pentru situatia economica a

gospodariilor si în al treilea rând, creezi locuri de munca în sectorul constructiilor, pentru ca aceste cladiri trebuie

renovate, deci exista foarte multe oportunitati pentru a crea locuri de munca si a ajuta, de asemenea, IMM-urile.

 

Poate alte masuri în domeniul eficientei energetice?

Da, asta înseamna eficienta energetica pentru locuinte. Dar eficienta energetica este importanta si la alte nivele, fie

industrie sau alte activitati.

 

Ar putea exista o definitie unica a consumatorului vulnerabil la nivelul UE?

Cred ca situatiile sunt destul de diferite între statele membre, având în vedere venitul unor persoane care au

dificultati în a-si plati factura la energie. Deci daca dintr-odata procentul din venituri pe care trebui sa îl platesti

pentru încalzire sau alte scopuri trece peste un anumit prag, atunci începi sa devii vulnerabil si oamenii au

dificultati în a plati pentru acest lucru. Cred ca acesta este ceva ce trebuie definit la nivel national, pentru ca aceste

nivele sunt diferite de la o tara membra la alta.

 

Cum ati descrie sistemul de pensii din România?

În mod normal, sistemul de pensii reflecta si situatia economica, nivelul salariilor. Atunci când ai salarii mici, ai si

pensii mici. Cred ca acest lucru trebuie analizat în contextul mai larg al economiei si în contextul mai larg al

salariilor. Din ce stiu eu, sunt pensii în România care sunt foarte mici si care nu împiedica oamenii sa fie în risc de

saracie.

 

Ce parere aveti de procentul de 9,4% din PIB? Ar putea deveni mai flexibil?

Am avut foarte multe discutii cu privire la acest subiect. Cred ca ceea ce este important acum este sa ne uitam mai

putin la ceea ce ar putea sa se întâmple în urmatorii 10-20 de ani. Important acum este sa implementam Planul de

Redresare si Rezilienta, pentru mine asta este extrem de important, pentru ca asta permite economiei românesti sa

fie întarita, sa investeasca în diferite domenii, inclusiv în domenii sociale.

 

Pe termen mediu si lung, desigur, trebuie sa dai dovada de o anumita flexibilitate, deci cred ca asta este ceva cu

care ne confruntam tot timpul, flexibilitatea, în special daca ai în vedere o perspectiva pe termen lung asupra

situatiei.

 

În România, un pensionar obisnuit are probleme în a-si plati facturile, a-si cumpara de mâncare sau a se

încalzi în timpul iernii. Îsi pun doua pulovere sau doua paturi în timpul noptii si închid caldura. Acest lucru

este normal?

Cu siguranta nu este normal. Cred ca unul din obiectivele politicilor noastre la nivel european si una din tintele

noastre este sa reducem saracia, pentru ca situatia pe care ati descris-o nu este doar saracie energetica, pe care am

discuta-o acum, dar si saracie într-un sens mai larg.
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Iar eradicarea saraciei înseamna ca oamenii pot avea o viata decenta si asta include si persoanele în vârsta, care au

lucrat din greu, deseori pentru salarii mici, pe perioada vietii lor profesionale si au iesit la pensie în saracie. Şi asta

este o problema reala. Cred ca trebuie reflectat asupra acestui aspect si, pe cât este posibil, corectat.

 

Credeti ca România este o tara saraca?

Nu as spune ca România este o tara saraca. Este o tara cu o anumita istorie. Este o tara cu un potential enorm, dar

acest potential trebuie acum pus în valoare. Trebuie facute investitii mari, în special în competente. Am discutat

foarte mult despre milioanele de cetateni români care au plecat din tara, în foarte multe cazuri fiind vorba de

oameni foarte bine pregatiti. Deci asta arata ca este vorba de o tara cu o populatie bine pregatita si dinamica. Deci

exista acest potential care trebuie pus în valoare în dezvoltarea tarii sau mai bine pus în valoare în dezvoltarea tarii.

 

Cred ca exista un potential enorm în aceasta tara si cred ca acum exista posibilitati din partea Europei de a sustine

acest potential. Fondul de Redresare si Rezilienta pune la dispozitia României miliarde de euro pentru a fi investite

în diferite domenii tocmai pentru a moderniza economia, pentru a îmbunatati diferite infrastructuri, dar si pentru a

îmbunatati infrastructura sociala, fie ca este vorba de educatie, sanatate, îngrijirea copilului, este foarte important

sa investim în copii. Deci cred ca aceasta este o oportunitate unica, cu sprijinul Europei, pentru a promova

progresul economic si social în anii care vor veni.

 

Ar putea exista un sistem unic de pensii în UE?

În 200 de ani, vreti sa spuneti?

 

Nu stiu. La un moment dat.

Nu. Nu cred în astfel de lucruri. Sistemele de pensii sunt foarte mult legate de contextele nationale. Uniformizarea

sistemelor de pensii, chiar si pe termen lung, nu este realista.

 

Trebuie sa ne asiguram ca sistemele de pensii au doua elemente principale: garanteaza sustenabilitatea sistemului

de pensii, pentru ca, daca nu este sustenabil, nu poate fi finantat si exista riscul ca vor exista generatii care nu

primesc pensia adecvata. Al doilea element este exact acesta, ca pensia sa fie la nivelul la care oamenii sa aiba o

viata decenta, iar acesta este un lucru care nu este usor de creat, pentru ca, asa cum am spus, salariile mici nu duc

la pensii mari.

 

Salariile mici, cu contributii mici, produc pensii si mai mici. Şi aici este echilibrul la care trebuie sa lucrezi, sa

gasesti echilibrul pentru ca oamenii, la pensie, sa aiba o pensie la un nivel adecvat care sa le permita sa aiba o viata

decenta.

 

În ceea ce priveste criza refugiatilor din Ucraina, aveti o cifra câti au venit deja în tari din UE?

Conform statisticilor ONU, mai mult de 3 milioane de oameni au plecat din Ucraina, probabil ne apropiem de 4

milioane. Ei s-au dus în primul rând în tarile de la granita Ucrainei. Cei mai multi în Polonia, mai mult de 2

milioane, iar urmatoarea tara cu cei mai multi refugiati este România, pentru ca România are o granita lunga cu

Ucraina.

 

Ce face Comisia Europeana, cu suportul unanim al statelor membre, este sa activeze ceea ce numim Mecanismul

de Protectie Temporara. Este pentru prima data când activam acest mecanism, care confera refugiatilor drepturi

sociale, de a participa la piata muncii, si lucram acum la punerea sa în practica.

 

Majoritatea refugiatilor sunt femei si copii, care au plecat în conditii dramatice. Prioritatea este sa îi protejam, sa le
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dam toate garantiile si protectia de a nu deveni victime ale traficului de orice fel. Este principala preocupare,

protectia femeilor si a copiilor.

 

A doua preocupare este sa nu existe o întrerupere prea mare în scolarizarea si educatia copiilor, pentru ca nu vrem

sa avem o generatie pierduta în rândul copiilor ucraineni, provocata de acest razboi criminal. Deci facem tot ce

este posibil sa le oferim accesul la educatie, în scoli, în scoli speciale sau online. Daca este online trebuie sa le

asiguram si device-urile necesare.

 

Printre refugiati sunt si multi profesori. Sunt multe femei profesoare care au venit aici si putem organiza împreuna

cursuri pentru acesti copii. Este foarte important. A treia prioritate este sa le oferim refugiatilor din Ucraina

posibilitatea de a munci si multi au compentente, sunt foarte bine pregatiti si îsi pot gasi joburi.

 

Toate acestea pot fi suportate de catre Uniunea Europeana, pentru ca este o provocare pentru tarile membre care

primesc refugiati, fie ca vorbim de Polonia, de alte tari, de România, Estonia, Slovacia, Cehia, care au primit multi

refugiati. Am pus la dispozitie masuri de urgenta si aceste tari sunt sprijinite financiar.

 

Pentru ca, daca am stopa acest sprijin, acele tari, inclusiv România, au nevoie de sprijinul european si de proiectele

europene pentru a-si îmbunatati propria viata, propriile conditii de munca, de educatie si altele, acestea nu ar trebui

pierdute din vedere. Trebuie sa avem aceasta abordare echilibrata: sa sprijinim si refugiatii, dar si tarile care

primesc acesti refugiati si care au nevoie de sprijinul Uniunii Europene.

 

Exista un anumit buget pentru asta?

Am mobilizat mai multe bugete care sunt disponibile la nivelul Uniunii Europene si banii care sunt acolo si înca

nu au fost folositi, pentru a aloca acesti bani catre tarile membre într-un mod mult mai flexibil, simplificat, fara

cofinantare, cu finantare 100%. Nu cofinantare 50% UE - 50% statul membru, ci sunt proiecte care vor fi finantate

100% din bani europeni. Poate va urma o noua etapa, dar asta este în functie de evolutia situatiei. Va trebui sa

vedem cum vom putea mobiliza fondurile europene.

 

Va asteptati ca unii dintre refugiatii ucraineni sa ramâna în tarile din UE si sa înceapa o noua viata aici?

Multe depind de situatia din teren, pentru ca nimeni nu stie cât timp va mai dura acest razboi. Ma tem ca va dura

mai mult decât oricine spera. Ţara lor este devastata. Ce s-a întâmplat acolo este cu adevarat o devastare criminala.

Şi probabil o mare parte dintre acesti oameni vor începe sa-si câstige traiul aici, sa aiba o slujba, chiar sa înceapa

afaceri. Şi probabil ar putea ramâne în acel loc.

 

Aveti o estimare care au fost costurile pâna acum?

Este foarte dificil de estimat. Costurile difera de la un stat la altul, dar cu cât dureaza mai mult aceasta situatie, cu

atât mai multi oameni au nevoie de sprijin. Cred ca este un cost urias si este o obligatie pe care o avem cu totii de a

ajuta si o obligatie a Uniunii Europene sa ajute acele tari care acum suporta aceste costuri. Este o valoare a Europei

sa îi ajutam pe acesti oameni care sunt refugiati, victime ale acestui razboi teribil.

 

Este greu de evaluat acum un cost, pentru ca fiecare zi aduce noi refugiati si suma care este cheltuita creste. Dar

este ceva cu adevarat important si sprijinul financiar din partea Uniunii Europene este foarte important.
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